
3یکشنبه 31 تیر   1403- 15 محرم  1446 - 21  ژوئیه  2024 - سال بیست  و سوم - شماره  6312 سیاسی

فریدون مجلسی:

بدون رفع تحریم هیچ کاری از دولت ساخته نیست
یک دیپلمات پیشــین ایران می گوید: کاری کــه ایران باید انجام بدهد خروج 
از تحریم اســت باید مثل کشور های متعارف دنیا با عضویت در اف ای تی اف 
تجارت را روان کنیم و مسیر قانونی معاملات را راه اندازی کنیم. برای این کار 
ناچاریم در حوزه سیاست خارجی تغییراتی ایجاد کنیم و از دخالت در اموری 

که ربطی به ما ندارد خودداری کنیم.
فریدون مجلســی در گفت وگو با شــفقنا در پاسخ به این سوال که با توجه به 
تغییر دولت در ایران سیاست خارجی کشور باید چه اهدافی را در نظر بگیرد؟ 
اظهار داشــت: من نمی دانم سیاســت های دولت جدید چه خواهد بود ولی به 
عنوان یک کارشناس آنچه که باید باشد رفع تحریم است. آقای پزشکیان هم 
در این رابطه صحبت کرده است. بدون رفع تحریم هیچ کاری از دولت ساخته 
نیســت. می شود شعار داد کشور های جهان هم رفت و آمد و سلام و علیکی با 
ایران خواهند داشت ولی معامله ای وجود نخواهد داشت زیرا معاملات رسمی 

 بین ایران و سایر کشور ها تابع تحریم است.
وی افزود: می توانیم کالاهایمان را به نصف قیمت بفروشــیم ولی اسم این کار 
قاچاق است و قاچاقچیان در همه جای دنیا هستند و خرید و فروش می کنند. 
کاری که ایران باید انجام بدهد خروج از تحریم اســت باید مثل کشــور های 
متعارف دنیا با عضویت در اف ای تی اف تجارت را روان کنیم و مســیر قانونی 
معاملات را راه اندازی کنیم. برای این کار ناچاریم در حوزه سیاســت خارجی 
تغییراتی ایجاد کنیم و از دخالت در اموری که ربطی به ما ندارد خودداری کنیم. 
مساله اصلی فلسطینیان باید توسط ۴۰۰ میلیون عرب، ثروت و امکاناتشان حل 
و فصل شود نباید این طور باشد که ایران فقط هزینه های مالی و انسانی و… 
را تحمل کند و آن کشورها به توسعه و پیشرفت خود ادامه بدهند. ما ضعیفتر 
شویم و آن ها قدرتمند گردند. هیچ راه حل دیگری جز این وجود ندارد باید در 

سیاست خارجی بازنگری جدی کرد.
مجلســی در خصوص اینکه در مورد چالش های منطقــه ای و رقابت ایران و 
همسایگانش چه توصیه ای می توان به دولت جدید داشت؟ گفت: هیچ رقابتی 
اصالت ندارد، تمام تنش ها به خاطر نگرانی همســایگان و کشور های منطقه از 
دخالت ها اســت. نگرانی از برخی مسائل به منطقه موجب شده این کشور ها از 
ایران حذر کنند و با احتیاط و گاهی خصمانه با جمهوری اسلامی برخورد کنند. 
امروز سفارت جمهوری آذربایجان در تهران آغاز به کار کرد و کشور عربستان در 
هتل سفارت دارد به این معنی که هر آن آماده بستن چمدان ها و ترک روابط 
دیپلماتیک با ایران است. همه نگران هستند و می ترسند و نمی دانند روابط به 
کجا خواهد کشید. سیاست خارجی ایران باید شفاف و روشن و حاکی از عدم 
دخالت در امور داخلی دیگران را پیش بگیرد و به امور داخلی کشــور و مسائل 

توسعه توجه کند و پیش بروند.

ویژه

واکنش عباس عبدی به شعارها علیه ظریف
فعال اصلاح طلب با انتشار توئیتی به شعارهای تند علیه ظریف در نماز جمعه 

روز گذشته تهران واکنش نشان داد.
در حاشیه نماز جمعه روز گذشته تهران، عده ای به شعار دادن توهین آمیز علیه 
محمدجواد ظریف اقدام کردند. در این راستا، عباس عبدی فعال سیاسی اصلاح 
طلب، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »با این نحوه شعار دادن علیه ظریف 
در نماز جمعه، نشان دادند که وقتی قدری از رانت بی بهره می شوند و می بازند 
اصــلا تحمل آن را ندارند. دیگر این که به نماز جمعه هم رحم نمی کنند همه 
امکانات دینی و عمومی را در جهت مقاصد نادرست خود تلف و نابود می کنند.«

پیشنهاد زیدآبادی به سعید جلیلی
احمــد زیدآبادی فعال سیاســی اصلاح طلب در یادداشــتی با عنوان »پدیدۀ 
مرموز!« در کانال تلگرامی خود نوشت: »سعید جلیلی اگر خواهان ادامۀ فعالیت 
سیاســی است، به جای تشکیل »دولت در سایه« که اسم بی مسمایی در نظام 
جمهوری اسلامی است، باید حزب تشکیل دهد. دولت در سایه بدان سان که او 
مراد و دنبال می کند، یعنی پدیدۀ مرموزی که اعضا و منابع و ارتباطات و نوع 
فعالیتش برای جامعه شناخته شده نیست و عملًا یک نیروی زیرزمینی به شمار 
می رود. حزب سیاسی اما پدیده ای شفاف است و منابع مالی و انسانی و برنامۀ 

قابل پنهانی از چشم رسانه ها ندارد.«

سوالات هدفمند از سعید جلیلی درباره دولت سایه
یک فعال اصلاح طلب از سعید جلیلی خواست پرسنل و منابع دولت سایه خود 
را شفاف سازی کند. حمیدرضا جلائی پور فعال سیاسی اصلاح طلب، در کانال 
تلگرامی خود نوشــت: »آقای سعید جلیلی شایسته است گزارش دهند که در 
دهه گذشته، دولت سایه شان، با چه پرسنلی و از طریق چه منابعی و در کدام 
ساختمان تشکیل می شده است؟ انتشارات این دولت سایه چه بوده است؟ این 

دولت سایه چه خدماتی به دولت مرحوم رئیسی داده است؟«

طعنه آذری جهرمی  به پیرمردهای پرحاشیه سیاست
محمدجواد آذری جهرمی در کانال تلگرامی خود نوشــت: »اربعین حســینی 
نزدیک است. خیل مشتاقان حضرت اباعبدالله علیه السلام راهی زیارت اربعین 
خواهند شد و این رویداد بزرگ همزمان با استقرار دولت جدید است. در میانه 
نبرد پیرمردهای پرحاشــیه سیاست برای اخذ ســهم از دولت، امیدوارم توجه 
ویژه ای از ســوی رئیس جمهور منتخب به برنامه ریزی برای خدمت رسانی به 

زوار اربعین صورت پذیرد.«

گلایه ابطحی به رئیس ستاد نماز
محمدعلــی ابطحی در واکنش به توهین به ظریف در نماز جمعه در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: جناب حاج  علی اکبری رئیس ستاد نماز جمعه وقتی 
فحاشــی به آقای ظریــف را در نماز جمعه دیدیــد در موفقیت عملکرد نماز 
جمعه تردید نکردید؟ قدیم ترها اســمش نماز وحدت بخش بود. تفرقه که نه، 
نفرت پراکنی در نماز جمعه آیا در تاثیر خطبه هاست یا چمبره عده ای بر نماز 

جمعه ها؟

طعنه یک اصولگرا به آیین نامه دولت سیزدهم
 با هشتگ واردات خودرو

یک نماینده ســابق مجلس آئین نامه واردات خودرو را از سوی دولت سیزدهم 
شعار و تبلیغ دانست.

احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده قم در مجلس یازدهم در واکنش به آئین نامه 
واردات خودرو در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »با این آئین نامه یعنی کوه 
موش زایید!! یعنی رانت!! یعنی فقط شعار و تبلیغات!! لطفا مردم سرکار نگذارید 
این آئین نامه قابلیت اجرایی ندارد.« او این توئیت را با هشتگ واردات خودرو 

منتشر کرد.

هشدار صریح محمود صادقی به پزشکیان
یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره تشکیل کابینه به رئیس جمهور منتخب 
هشــدار داد. محمود صادقی در شــبکه اجتماعی ایکس  خطاب به پزشکیان 
نوشــت: »خبرهایی که از لابی های ســودجو و ذی نفعان فعــال در بعضی از 
کمیته های پیشنهاد وزرا می رسد بســیار نگران کننده است. آقای پزشکیان!  
مراقب باشید اگر عناصر سودجو و فرصت طلب خروجی کمیته ها باشند، امید 

و سرمایه اجتماعی درحال ترمیم دوباره آسیب می بیند.«

انتقاد رمضانزده از توهین کنندگان به ظریف
سخنگوی دولت اصلاحات به توهین و حملات به محمد جواد ظریف واکنش 
نشــان داد. عبدالله رمضان زاده سخنگوی دولت اصلاحات، با انتشار یادداشتی 
در شــبکه اجتماعی ایکس، به موضوع توهین و حمله به محمد جواد ظریف 
پرداخت و نوشــت: منظور از توهین به ظریف، حمله به شخص او نبود؛ هدف 
آن ۱۷ میلیون نفر بودند که به پزشکیان رای دادند. پیام هم همان بود که آن 
خانم گفته بود: »مملکت مال ما حزب اللهی هاست، نمی خواهید بروید« منظور 
این است که ۱۷ میلیون نفر گورشان را گم کنند! بزرگان نظام کاری بکنند که 

جامعه به تقابل نکشد.«

سوشیال

توضیحات رئیس دیوان عدالت اداری 
در رابطه با آزادسازی نرخ بلیت هواپیما

رئیس دیوان عدالت اداری گفت: قانون گذار در برنامه پنجم 
توسعه، دولت را مکلف به آزادسازی نرخ بلیت هواپیما کرده 

است.
بــه گزارش ایلنــا، مرکز رســانه قوه قضائیــه اعلام کرد: 
آزادسازی نرخ بلیت هواپیما با رای دیوان عدالت اداری، از 
موضوعات بحث برانگیز هفته های اخیر بوده و واکنش های 

زیادی داشته است.
حجت الاســلام والمســلمین حکمت علی مظفری رئیس 
دیوان عدالت اداری در این رابطه، اظهار کرد: سال گذشته 
برخی شرکت های هواپیمایی با ادعای اینکه قانون گذار در 
برنامه پنجم توسعه و در ماده ۱۶۱ دولت را مکلف کرده که 
نسبت به آزادسازی نرخ بلیت هواپیما اقدام کند از مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار در زمینه نرخ گذاری بلیت هواپیما در 

دیوان عدالت اداری شکایتی را مطرح کرد.
وی افــزود: بر اســاس این ادعا، چون نــرخ بلیت هواپیما 
مشــمول قانون آزادسازی بوده اســت، دولت مجدداً حق 
مداخله در نرخ گذاری بلیت هواپیما را نداشــته اســت و 
دیوان نیز حسب انجام وظایف قانونی خود به این موضوع 
ورود پیدا کــرد. رئیس دیوان عدالت اداری تصریح کرد: با 
طرح این شــکایت، دیوان باید احراز می کرد که این قانون 
برنامه پنجم به ویژه ماده ای که مربوط به آزادســازی نرخ 
بلیت هواپیماســت اجرایی شــده یا خیر؛ لــذا در همین 
راستا با برگزاری جلســاتی، این موضوع در دیوان عدالت 
اداری بررســی شد و نماینده سازمان هواپیمایی در هیئت 
عمومی دیوان اعلام کرد که آزادســازی نرخ بلیت هواپیما 
در جهت اجرای قانون برنامه پنجم توســعه اجرایی شده و 
دســتورالعمل و آیین نامه آن نیز در زمان حاکمیت برنامه 

پنجم توسعه تنظیم و انتشار یافته است.
مظفری یادآور شــد: ستاد تنظیم بازار، سازمان هواپیمایی 
کشــور و وزارت راه و شهرســازی در هیئــت تخصصی و 
همچنین در هیئت عمومی دیوان برای رســیدگی به این 
موضوع حضور پیدا کرده و ســتاد تنظیم بازار و ســازمان 
هواپیمایی در این جلســات از مواضع خود دفاع کردند و 
نهایتــاً رای هیئت عمومی بر این شــد کــه مقرره بعدی 
ســتاد تنظیم بازار خلاف قانون و خارج از حدود اختیارات 
این ســتاد اســت و این مقرره را ابطال کرد که در پی آن 

نرخ گذاری بلیت هواپیما از حالت دستوری خارج شد.
وی اضافه کرد: این رای مربوط به اســفندماه سال ۱۴۰۲ 
و منتهی به ایام عید نوروز ۱۴۰۳ اســت. با دستور ریاست 
قوه قضائیه آزادسازی نرخ بلیت هواپیما در هیئت مشترکی 
کــه با دولت وجود دارد و با حضور وزیر راه و شهرســازی 
بررســی و مقرر شد که وزارت راه و شهرسازی برای ابطال 
رای دیوان درخواست اعمال ماده ۹۱ را ارئه کند؛ همچنین 
مقرر شــد که تا بررسی درخواست اعمال ماده ۹۱، اجرای 
رای متوقف شود. با توجه به نزدیکی ایام عید و افزایش آمار 
سفر های هوایی با ارسال نامه ای به وزارت راه و شهرسازی 

اجرای این رای به تعویق افتاد.
وی افزود: بیش از ۶ ماه از توقف این رای می گذرد و لذا با 
توجه به اینکه پیگیری خاصی در رابطه با تغییر این قانون 
از ســوی قانون گذار و ... انجام نشــد لذا بر اساس قانون از 

دستور موقت لغو اثر شد.
رئیس دیــوان عدالت اداری تاکید کرد: براســاس بند )ه( 
تبصره ۱ قانون هواپیمایی کشــوری مقرر شــده است که 
شورای عالی هواپیمایی دارای صلاحیت تعیین خط مشی 
کلی هواپیمایی کشوری است، طبیعتا این شورا می تواند با 
تعیین ضوابطی برای قیمت گذاری مانع افزایش نامتعارف 

بلیت هواپیما و اجحاف حقوق مسافرین شود.

نماینده لنجان:
نهضت مسکن در اولویت دولت 

چهاردهم قرار گیرد
نماینده لنجان در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
نهضت ملی مسکن یک پروژه نیمه تمام در دولت سیزدهم 
است، گفت: دولت چهاردهم حتما باید با قوت این پروژه را 
ادامه دهد و نگذارد که زحمات و مراحلی که برای تصویب و 
به نتیجه رسیدن این قانون طی شده، به نتیجه نرسد و اگر 
هم دولت چهاردهم طرح جدیدی دارد در ادامه این مسیر  

و نه جایگزین نهضت ملی مسکن باشد. 
اکبر پولادی باغبادرانی نماینده مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با برنا، درباره اولویت های مجلس برای رای اعتماد 
دادن به وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی گفت: مسکن  و 
پیشــبرد امور در این حوزه یک کار دائمی است و در تمام 
دولت ها باید به قوت و قدرت ادامه پیدا کند زیرا نیاز جامعه 
اســت و از همه مهمتر در حوزه مسکن عقب ماندگی های 
زیــادی داریم.  وی ادامــه داد: در حال حاضــر علاوه بر 
اینکه نیاز روز به مســکن را باید پاسخ بدهیم باید به عقب 
ماندگی های یک دهه ای ناشی از  خواباندن مسکن سازی 

هم رسیدگی شود و این مسائل هم جبران شود. 
وی توضیــح داد:  راه کارهای مختلفــی برای حل بحران 
مســکن وجود دارد و دولت سیزدهم تلاش زیادی کرد تا 
این مســئله را در قالب نهضت ملی مســکن ادامه بدهد و 

کارهای خوبی هم در برخی از استان ها انجام شده است. 
این نماینده مجلس توضیح داد: در قالب طرح نهضت ملی 
مســکن قوانینی در مجلس مصوب شد و بندهایی هم در 
برنامه هفتم توســعه در نظر گرفته شــده تا نهضت ملی 
مسکن در کشور رونق بگیرد.  این نماینده مجلس دوازدهم 
گفت: در این طرح مقرر شد با آزاد سازی زمین های مازاد 
ارگان هــای دولتی و به صورت رایگان در اختیار مردم قرار 
دادن این زمین ها و همچنین اعطای تســهیلات ساخت و 
خرید مسکن این نهضت را در کشور رونق دهند که تاکنون 
این طرح در برخی اســتان ها پیشرفت خوبی داشته و در 
برخی دیگر از استان ها حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد با پیشرفت 
رو به رو بوده اســت.  پولادی خاطرنشان کرد: نهضت ملی 
مســکن یک پروژه نیمه تمام در دولت ســیزدهم است و 
دولت چهاردهم حتما باید با قوت این پروژه را ادامه دهد و 
نگــذارد که زحمات و مراحلی که برای تصویب و به نتیجه 
رســیدن این قانون طی شــده، به نتیجه نرسد و اگر هم 
دولــت چهاردهم طرح جدیدی دارد در ادامه این مســیر  
و نه جایگزین نهضت ملی مســکن باشد.  وی خاطرنشان 
کرد: مجلس قطعا از وزیر پیشــنهادی راه و مسکن دولت 
چهاردهم در مجلس خواهد خواست که به جد در راستای 
اجرای نهضت ملی مسکن در کشور اقدام کند و برای دادن 
رای اعتماد به وزیر پیشــنهادی در ایــن خصوص از آنها 
تضمین خواهیم گرفت.  پولادی گفت: نهضت ملی مسکن 
یک تعهد حاکمیتی است و با تغییر در دولت ها تغییری در 
رویه اجرای آن ایجاد نمی شــود و هر دولتی که روی کار 
بیایــد باید به آن عمل کنــد.  این نماینده مجلس با بیان 
اینکه نهضت ملی مسکن هم پشتوانه قانونی و هم پشتوانه 
عقلایی دارد گفت: این طرح بیش از ۲ و نیم میلیون ثبت 
نــام کننده دارد و با تلاش زیادی پس انداز خود را در این 
حوزه صرف کــرده اند و حتما باید به نیاز جامعه پاســخ 

مناسب داده شود و کار جلو برود.

عدلیه

مجلس

رئیس  پیشــه  فلاحت  حشــمت الله 
و  ملی  امنیت  کمیســیون  پیشــین 
مقاله های  به  مجلس  خارجی  سیاست 
اخیر پزشــکیان در تشریح سیاست 
خارجی اش اشــاره می کنــد و آن را 
پالس مثبتی برای منطقه، غرب و شرق 
می داند. فلاحت پیشه بر این باور است 
که پزشــکیان در واقع یک پیام کلی 
صادر کرد تا کشورها را در این قالب نیز 
جذب کند مبنی بر اینکه ایران آمادگی 
دارد در راســتای سیاست تنش زدایی 
حرکت کند البته این پیام جهانی یقینا 

با پشتوانه منطقه ای همراه است.
گفت و گــوی حشــمت الله فلاحت پیشــه 
تحلیلگر سیاسی و نماینده پیشین مجلس 

با خبرآنلاین را در ادامه می خوانید:
آقای فلاحت پیشــه! پیش بینی شما 
از سیاســت خارجی دولت چهاردهم 

چیست؟
بــه طــور مشــخص آن چیزی کــه آقای 
پزشکیان مطرح می کردند، تنش زدایی در 
خارج و توسعه در داخل بود. در مطلبی که 
اخیرا منتشر شــد مبنی بر اینکه جهان را 
چگونه می بیند تلاش کرد اســاس سیاست 

خارجی خود را مطرح کند.
بر این باورم که اگر از داخل به سمت عرصه 
بین الملل حرکت کنیم اســاس سیاســت 
خارجی ایشان، ایجاد نوعی وحدت گفتمانی 
در داخل است وحدتی براساس منافع ملی. 
تلاش آقای پزشــکیان در ابتدا این اســت 
که نوعــی وحدت گفتمانــی در این رابطه 
شکل بدهد و تنش زدایی را با پشتوانه ملت 
در پیــش گیــرد. در گام دوم و در عرصه 
منطقه ای، به نظر می رسد اگر بر این اساس 
حرکت کنیم، اولین حکم سیاست خارجی 
این است که تمام میزهای سیاست خارجی، 
همه تنش های کشــور در منطقه را به صفر 
برســانند به بیان دیگر معیــار ارزیابی کار 
دیپلمات ها و ماموران سیاســت خارجی نه 

تنش زایی، بلکه تنش زدایی است.
در گام سوم و در عرصه جهانی چون همین 
پیام را بــا نوعی احتیاط بیشــتر می توان 
مطرح کرد در مطلب ایشــان هم این گونه 

بود که همین پیام تنش زدایی را با احتیاط 
بیشــتری مطرح کرد و خطــاب به آمریکا 
گفت که رفتارش را تغییر دهد و با اروپا بر 
سر رفع مشکلات و مسائل مختلف همکاری 
خواهد کــرد این موضوعی بود که در مقاله 

آقای پزشکیان نمود بیشتری داشت.
مشخصا دغدغه اصلی آقای پزشکیان 

را چه می دانید؟
دغدغه ای که ایشان دارد که سرنوشت تنش 
زدایی او به سرنوشت تنش زداییِ دو دولت 
شبیه به خودش یعنی دولت خاتمی و دولت 
روحانی گرفتار نشود همانطور که می دانیم 
دولــت آقای خاتمی با شــعار گفت و گوی 
تمدن ها و آقای روحانی با شعار تنش زدایی 
آغاز کردند و گام هایی نیز در ابتدا برداشته 
شد، اما بعد از عدم درک این شعار از سوی 
کشورهای غربی و شــکل دهی به جریانات 
سلفی در شرق و سپس در غرب ایران باعث 
شد که نوعی تنش به منطقه و ایران تحمیل 
شود که حتی بخش عمده ای از منابعی که 
دولت ها برای رفع مشــکلات اقتصادی نیاز 
داشتند صرف اقدامات نظامی در خارج شد 

که تا حد زیادی اجتناب ناپذیر هم بود.
این پیام تنش زدایی را در قبال چین و 

روسیه چطور می بیینید؟
در قبال چین و روســیه نیز آقای پزشکیان 
درباره گســترش همکاری هــای راهبردی 
سخن گفتند، اما به نظر می رسد در سیاست 
رابطه  پزشــکیان، حتــی  آقــای  خارجی 
راهبردی با چین و روسیه هم که در دستور 
کار نیز اســت؛ رابطه ای براســاس احترام 
متقابــل چون ایــران در زمان پزشــکیان، 
گزینه های سیاســت خارجی اش را محدود 
به شــرق نخواهد کرد بلکه به سمت تنش 

زدایی نیز حرکت خواهد کرد.
حضــور ظریف در کنار پزشــکیان و 
خارجی  سیاست  شورای  در  حضورش 
چقدر می تواند ســیگنال مثبتی باشد 
دولت  دیپلماســی  اینکه  بــر  مبنی 

چهاردهم دیپلماسی متفاوتی باشد؟
به نظر می رسد یکی از فرصت هایی که آقای 
دکتر پزشکیان دارد و دولت آقای خاتمی و 
آقای روحانی کمتر از این فرصت برخوردار 

بودند این اســت کــه در حال حاضر بخش 
عمــده ای از نهادهای نظام بــه این نتیجه 
رســیدند که نیازمند انجــام اصلاحاتی در 
سیاست داخلی و سیاست خارجی هستیم 
به بیان دیگر اصلاحات به عنوان یک درمان 
است در گذشته این نوع نگاه وجود نداشت 
با این حال بنده معتقدم تجربه و آسیب های 
ناشــی از یکدســتی در سیاســت خارجی 
و داخلی موجب شــده که عــلاوه بر مردم، 
نهادهای مختلف کشور هم نیاز به اصلاحات 

را در دستور کار قرار دهند.
آقای ظریف نیز فردی است که وقتی بحث 
تنش زدایی مطرح شد بخش اعظم مباحث 
مرتبط با برجام کــه امضای وی در آن بود 
عنــوان شــد در حال حاضر هــم در راس 
شورای راهبردی گزینش کابینه قرار گرفته 
است بدین معناست که واضح است راهبرد 
اصلــی دولت به ویژه در سیاســت خارجی 

چیست.
و از نگاه شــما مهمترین چالش آقای 

پزشکیان در عرصه جهانی چیست؟
واقعیت این است که مهمترین چالش آقای 
پزشکیان در عرصه جهانی، بی اعتمادی به 
غرب است. بنابراین برای این موضوع حتما 
ایشان باید در سیاست خارجی یک رویکرد 
یکجانبــه ای را در پیــش نگیــرد و لازمه 
کار این اســت که حتــی وقتی که از تنش 
زدایــی صحبت می کند در این تنش زدایی 
و سیاســت خارجی اش، حتــی گروه های 
مخالف خــودش نیز صاحب نقش و جایگاه 

شوند.
با توصیفاتی که کردید، روی کار آمدن 
پزشکیان  دولت  برای  می تواند  ترامپ 
متفاوت  نه فضا  یا  باشــد  دردسرساز 

است؟
به هــر حال اگــر قبــل از روی کار آمدن 
ترامــپ، آقای پزشــکیان بتواند سیاســت 
تنش زدایــی را در منطقه شــکل بدهد و 
حتی مناســباتش را با کشورهای اروپایی و 
ســازمان های بین المللی مانند آژانس بین 
المللی انرژی اتمی سامان بدهد ترامپ تحت 
هر عنوانی کــه روی کار بیاید به هیچ وجه 
قدرت گذشــته را نخواهد داشت و هیچ گاه 

ایران به دوران فشار و تحریم حداکثری باز 
نمی گردد.

با در نظر گرفتن شرایط فعلی، سرانجام 
اف ای تــی اف و برجــام در دولــت 
پزشکیان را چطور پیش بینی می کنید؟
بــا توجه به اینکه شــعار اصلی دولت آقای 
پزشکیان، شفافیت است این شفافیت باید 
شــکل بگیرد چه در قالب FATF داخلی 
و چه خارجــی. واقعیتی که وجود دارد این 
است که اگر ایران بخواهد در اقتصاد خارجی 
اش صاحب نقش باشد نیازمند پیوستن به 
کنوانســیون های FATF است طبیعتأ در 
دولت آقای پزشکیان، خروج از لیست سیاه 
FATF در دســتور قرار می گیرد. در واقع 
آنچه که تحت عنوان FATF داخلی مطرح 

شده به هیچ وجه کارایی نداشته است. 
عرصــه خارجی واقعیتی که وجود دارد این 
اســت که تا زمانی که ایران در لیست سیاه 
FATF قرار دارد دولت ایران مجبور است 
بــا دلالان کار کند این دلالان نیز داخلی و 
خارجی هستند معنای کلی عدم پیوستن به 
FATF این است یعنی کار کردن با دلالان.

بنابرایــن تداوم حضور در لیســت ســیاه 
FATF فقط خواســت دلالان و کاســبان 
تحریم اســت که آقای پزشــکیان به طور 
قطعی، با توجه به پیشرفت های قدرتمندی 
که در کنوانسیون های پالرمو و سی اف تی 
وجود دارد این مشــکل را باید حل کند در 
غیر این صورت نمی تواند ادعای شــفافیت 

داشته باشد.
در موضوع برجام نیز ما کمتر از یک ســال 
زمان به انقضــای برجام داریم بخش اعظم 
احکام برجام منقضی شــده است البته این 
موضــوع بدین معنا نیســت که در موضوع 

هسته ای تنش زدایی صورت نگیرد.
مخالفــان سرســخت اف ای تی اف 
بــرای دولت  برجام ممکن اســت  و 

پزشکیان حاشیه سازی کنند؟
بــه هر حــال بخش عمده ای کــه به آقای 
جلیلی رأی دادنــد در واقع جوانان خالص 
و مخلصی بودند که آنها هم در قالب موضع 
گیری هایی که شکل گرفت تصور می کردند 
برجام و FATF می تواند خیانت باشــد یا 
حداقل در راســتای منافع ملی نباشد، اما 
اولین کاری که دولت آقای پزشــکیان باید 
انجام دهد یک فهرست منطقی از خسارات 
وارد شده به کشــور از ناحیه تحریم و قرار 

گرفتن در لیست سیاه FATF  ارائه دهد.
باید دســتگاه های مسئول  آقای پزشکیان 
در وزارت خارجــه و وزارت اقتصاد و حتی 
بانک مرکزی را موظف کند و به طور دقیق 
اعلام کنند کــه تداوم تحریم و قرار گرفتن 
در لیســت سیاه FATF چه آسیب هایی را 

متوجه منافع ملت کرده است.
تجربــه نشــان داده که حتی بســیاری از 
اطرافیان دولت گذشــته هم از دولت سایه، 
تبری می جویند. ســخنرانی آقای باقری در 
سازمان ملل به معنای برائت از دولت سایه 
بود ایشــان وقتی در آنجا برای اولین بار از 
برجام به عنوان ابتکار موفق چند جانبه نام 
برد دســت و پایش نمی لرزید و اعلام کرد 
که برجام یک کار خوب بود اما متاســفانه 
باید گفت اگر عملکرد دولت سایه به معنای 
از دســت دادن فرصت احیای برجام و قرار 
گرفتن در لیســت ســیاه FATF بود این 
دولت سایه شاید دولت کشوری مثل روسیه 

باشد اما دولتِ ملت ایران نبود.

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: 
با روحیــه ای که آقای  به نظر می آید 
پزشکیان دارد و ســال ها در مجلس 
بودند، کاملًا مجلس را می شناســند و 
اتفاقاً از همیــن مجلس هم آمدند و با 
تعاملی که ایشــان با مجلس می کنند، 
ان شاالله مشکلی نخواهد بود و با تعامل 
مجلس،  نمایندگان  و  مجلس  رئیس  با 
کابینه می تواند رای مناســبی را اخذ 

کند.
زهــرا صدراعظم نوری عضــو مجمع زنان 
اصلاح طلــب در گفت وگو با ایلنــا، درباره 
شــورای راهبری انتقال دولــت و عملکرد 
آن گفــت: تشــکیل کارگروه هــا که ذیل 
اســت  تعریف شــده  پنجگانه  کمیته های 
براساس دستورالعمل هایی است که شورای 

راهبری تعیین و ابلاغ کرده است.
 بر مبنای آن دســتورالعمل هر کارگروهی 
متشکل از افرادی اســت که برای عناوینی 
انتخــاب خواهند شــد به عنــوان مثال در 
کارگروه امور زنان اعضای کارگروه شــامل 
نخبــگان دانشــگاهی و غیر دانشــگاهی، 
اقلیت ها،  زنان، جامعه کارگری،  نمایندگان 
بخش خصوصی، فعــالان جامعه مدنی و از 
این نوع عناوین است که یک ترکیب نزدیک 
۲۰ نفره را شــامل می شــود. بر مبنای این 
مشــخصه ها اعضا انتخاب شدند و جلسات 
تشکیل شده است. نمایندگان زنان در تمام 
کارگروه ها حضور دارند اما در کارگروه زنان 

غالباً همه از زنان هستند.
وی در خصــوص عــدم حضــور برخی از 
چهره هایی کــه در جریان انتخابات فعالیت 
داشتند و بعد از آن اعلام کردند که در دولت 
نقشــی نخواهند داشت، تصریح کرد: ما اگر 
معتقد به دموکراسی و آزادی باشیم به نظرم 
این حق را باید برای فرد فرد شهروندان قائل 
باشــیم که اگر علاقمند هستند در ستادها 
حضور پیدا کنند و فعالیت کنند، همچنین 
کارزار انتخاباتی را رونق ببخشــند و بعد از 
پایــان کارزار به فعالیت در راســتای همان 
کارزار ادامه دهند یا نخواهند ادامه دهند. به 

هر حال شــرایط افراد متفاوت است. ممکن 
است خودشــان یک ماموریتی را برای یک 
مقطعــی در نظر بگیرنــد و برنامه ای برای 
ادامه آن نداشته باشند. خیلی خوب است، 
همه کسانی که در کارزار انتخاباتی شرکت 
کردند تا انتهای مسیر دولت چهاردهم آقای 
پزشــکیان را همراهی و کمــک کنند و با 
همفکری و همراهی آنهــا هم دولت بتواند 
کابینه خوبــی را تدارک ببیند و تشــکیل 
دهد و هم اینکه بــا ارائه نظرها، برنامه ها و 
دیدگاه هــا در تقویت برنامه های دولت برای 

رسیدن به اهدافش مشارکت کنند.
صدراعظــم نــوری درباره پیشــنهاد اخیر 
بهزاد نبوی مبنــی بر منع اعضای کمیته ها 
از حضور در کابینه دولت چهاردهم، گفت: 
آقــای نبوی یکی از ســرمایه های کشــور 
هســتند. دارای تجاربی هستند و همیشه 
در بزنگاه هــا توصیه هایــی می کنند که آن 
توصیه هــا می تواند در جلوگیــری از وقوع 
یکســری مشــکلات و برون رفت از برخی 

مسائل بسیار موثر باشد.
 نکته دوم اینکه اگر بخواهیم این روند سالم 
جلو برود که تاکنون اینطور بوده و در کمال 
ســلامت و شفافیت شروع شده و ادامه پیدا 
کرده است، باید تلاش کنیم که بر اساس آن 
دستورالعمل ها حرکت کنیم و سهم خواهی 

اتفاق نیفتد.
وی افــزود: در واقع باید کســانی که برای 
وزارتخانه هــا ذینفع هســتند در کمیته ها 
حضــور نداشــته باشــند؛ همانطــور که 
دســتورالعمل ها هم ایــن را می گوید. افراد 
بر اســاس ویژگی هایی که دارند، بر اساس 
تجارب و تحصیلات و تخصص شان می توانند 
در کمیته ها حضور پیدا کنند و حتی شامل 

آن شاخصه ها می شوند.
 منتها وقتی که علاقمند هستند که کاندیدا 
باشــند، طبیعی است که باید از کمیته ها یا 
کارگروه ها کنــاره بگیرند تا تصمیم گیران و 
کارشناســان بتوانند نظر کارشناسی شــان 
را در یــک فضای کامــلًا آرام، بــه دور از 
ســهم خواهی و تعارض منافع در کارگروه ها 

بدهنــد و افراد اصلح و افــرادی که بهترین 
ویژگی ها را دارند، پیشنهاد شوند.

این فعال اصلاح طلب در پاسخ به این سوال 
که همکاری قوای سه گانه با استقرار دولت 
چهاردهم چگونــه خواهد بود، بیان کرد: ما 
امیدواریم همانطور که رهبری توصیه کردند 
و تاکید داشتند و همانطور که مشی و روند 
آقای  پزشکیان هســت، همه مردم ایران، 
همه دســتگاه های ذیربط، نهادها و ســایر 
قــوا همکاری کنند و با همــکاری و تعامل 
ایرانی ســاخته خواهد شــد که مشکلاتش 
را پشــت ســر می گذارد و چالش ها را رفع 
می کنــد. همانطور که آقای پزشــکیان در 
طــول انتخابات و کمپین انتخاباتی خود در 
کمال اخلاق و با درایت و سعه صدر برخورد 
کردند و هیــچ رفتار غیراخلاقی، آزاردهنده 
و گزنده ای نداشتند، بعد از انتخاب شان هم 

همین رویه را ادامه می دهند. 
کمــا اینکه گفتند من بــا هیچکس جنگ 
نــدارم با کســی نمی جنگم، روی گشــاده 
دارند و دست شــان را به سوی همه گروه ها 
دراز کردند. حتی در این مرحله که مرحله 
فراخوان است برای ارائه پیشنهادهای کابینه 
از همه جریان های فکری و رقبا درخواست 

کردند که گزینه هاشــان را پیشنهاد کنند. 
به نظر می آید با روحیه ای که ایشــان دارد 
و ایشــان ســال ها در مجلس بودند، کاملًا 
مجلس را می شناســند و اتفاقــاً از همین 
مجلس هم آمدند و با تعاملی که ایشــان با 
مجلس می کنند، ان شــاالله مشکلی نخواهد 
بود و با تعامل با رئیس مجلس و نمایندگان 
مجلس، کابینه می تواند رای مناسبی را اخذ 

کند.
هیچ چیز مشخص نیست، آنچه گفته 

می شود، گمانه زنی است
وی دربــاره گزینه هــای احتمالــی بــرای 
وزارتخانه ها خاطرنشــان کــرد: هیچ چیز 
الان مشــخص نیســت، چــون مبنــا بر 
فرآیندی  شایسته ســالاری و طی کــردن 
اســت که برای معرفی کاندیداها به رئیس 
جمهور پیش بینی شــده اســت،  آنچه که 
 گفته می شــود بیشــتر گمانه زنی است تا 
واقعیت. امیدواریم که چهره های خوشنام و 
مقبول در میان مردم که از تخصص لازم و 
تجربه ی کافی برخوردار هستند و چهره های 
جــوان و توانمند و زنــان در کابینه آینده 

برخوردار باشیم.

پیش بینی فلاحت پیشه از سیاست خارجه در دولت چهاردهم:

ایرانبهدورانفشاروتحریمحداکثریبازنمیگردد

زهرا صدراعظم نوری:

پزشکیان از همین مجلس آمده و با آن تعامل خواهد کرد


